
Fényképalbum 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ez a kép Ónodon készült, ahova édesapámat – miután őt kényszer cserére ítélték az 

egyházban – Hejőcsabáról áthelyezték. Ez az ónodi kert; nagyon-nagyon sok virág és bokor 

volt benne. A parókia meg a templom közös területen volt, nagy bokrok választották el a 

templomot. És elrejtették az érdeklődő kémeket is. Mindig ott húzódtak meg tavasszal vagy 

nyáron, amikor jöttek hallgatózni, vagy figyelték, hogy kik vannak nálunk. Ónodon nagy 

gyülekezeti élet volt, és voltak csendesnapok is, jöttek mindenfelől. Ezek mind fű alatt 

mentek, mert ilyesmit nem volt szabad csinálni, de azért édesapámék csak csinálták ott is. Az 

egyházi vezetés ezt nagyon rossz szemmel nézte. Állandóan voltak, akik nyomoztak 

édesapámék után, hallgatóztak. Emlékszem az „okos bolondra”, úgy hívtuk. Mindig jött 

Miskolcról, kedveskedett, hogy ő jött a gyülekezeti alkalomra Dani bácsival beszélni. De hát 

stikkes volt, azt láttuk. Leültettük, megetettük, és akkor kibeszélte, hogy ki küldte őt oda – 

Az interjúalany neve:   Victor Istvánné sz. Szabó Judit 
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valamelyik egyházi vezető, vagy az állami vezetők közül valaki. De mi kedvesek voltunk 

hozzá, enni meg nagyon szeretett, és cserében elmondott mindent. 

 

Édesanyám nagyon egyszerűen, de szépen öltözködött. Az édesapám rossz ingeiből varrta a 

kötényét, nagyon ötletes volt. Apu meg elegáns volt. Édesapámék végtelenül nagy 

békességben voltak a szegénységükben is. Persze voltak nehéz helyzetek, amikor elfogyott 

minden, meg jártunk kapálni is, de a jellemző az volt, hogy békességben, imádkozva voltak 

együtt, velünk együtt is.  
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Nagyapánk kisbirtokos volt, és volt szőlője is, ami édesapámra maradt, és mi odajártunk 

szüretelni. Itt egy ilyen szüretelős alkalmat fényképeztek le. Baloldalon áll Dani bátyám – 

nagy mosolyogva. Aztán itt áll egy munkás bácsi, aki szüretelni volt, itt állok én középen, 

mellettem egy kereszttestvérem, Benke Tamás, és aztán a nővérem, Gabó. Én kopasz voltam 

szinte, lenyírták a hajamat, mert olyan vékony hajam volt, s gondolták, ha kopasz leszek, 

majd megerősödik. A hátunkon van a kis puttony, mert azt csináltattak édesapámék a mi 

méretünkhöz. Mi is mehettünk a nagyokkal, és ahogy szedték az asszonyok a szőlőt, 

megtöltötték a puttonyokat, mi meg vittük a nagy kádhoz.  

 

Mögöttünk áll a dajkánk, Juli néni, aki a szomszédunkban lakott Hejőcsabán, és nagyon sokat 

segített édesanyámnak, sokat törődött velünk is. Neki két gyereke volt, és amikor ő csakugyan 

hitre jutott, és komolyan vette Istennek az üzeneteit, akkor nagyon szégyellte magát az Isten 

előtt, hogy ő csak két gyereket szült, és nem is akart többet. És ezért, bűnbánatból jött 

hozzánk, és édesanyámnak mindig-mindig segített. Mi rajongtunk érte, annyira szerettük Juli 

nénit. Otthon nem lehetett sok tésztával enni a húslevest – mi nagyon-nagyon úri módon 

étkeztünk –, és akkor átmentünk Juli nénihez. Átkiabált a kerten keresztül: „Gyertek, kész 

van!” Mentünk, és annyi tésztát tett a levesbe nekünk, hogy alig lehetett kanalazni. Ő nagyon 

tiszta és rendes asszony volt a családjával együtt, de azért ott meg lehetett ilyesmit engedni 
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nekünk, ő megengedte. Meg a paprikás krumplit a kenyérre tette, és akkor „egyétek” – otthon 

ez elképzelhetetlen volt.  

 

Juli néni mindig morgott édesanyámra, hogy „Miért kell ezekre a gyerekekre kötényt adni?” – 

hát mert jómódúak voltak akkor még édesapámék, és öltözködhettünk volna másként is. 

Édesanyám azt mondta: „Azért, mert meg kell tanulni az egyszerű életet, mert nem tudják 

még, hogy mi következik”. És ez nagyon jó volt, mert csakugyan aztán nekünk nem volt 

probléma, hogy házivászonból szőtt ruháink voltak, meg hogy mezítláb jártunk – az nem 

számított a front után, mikor már mindenünket elvették.  

 

Nagyokat játszottunk: a fiúk befogták magukat a hintóba, felvették az ördögbőr sapkáikat, a 

füles sapkákat, aztán ők voltak a lovak. Mi ültünk a hintóban, és aztán cibálták, amennyire 

tudták. Sok boldog időt töltöttünk ott.  

 

Szép nagy pince volt a szőlőhegyen. A parókiánál is volt pince, de az csak egy zöldséges 

pince volt, ott nem tartottak bort. Mikor jött a front, akkor ott húzódtunk meg. Fantasztikusan 

vastag ajtói voltak annak a pincének, és amikor jöttek a légitámadások, akkor azt a vastag 

ajtót csak úgy lebegtette a légnyomáskülönbség. 
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17 éves koromig Hejőcsabán laktunk, édesapám ott volt lelkipásztor egy nagyon régi, öreg 

parókián. Ez ’39-es kép, a parókia előtt készült. Volt egy diakonissza testvér, aki segített 

édesanyámnak, mert Márta húgom még pici baba volt. Dani bátyám, Gabi nővérem és én 

vagyunk itt elől. Bátyón az a sapka van, amivel szüretkor azt játszották, hogy ők a lovak; 

ilyen sapkáik voltak a kereszttestvéreimnek is. A hátsó sorban édesanyám, aztán Márta 

húgom édesapám karjában, és aztán a diakonissza testvér, aki segített édesanyámnak a Márta 

körüli dolgokban. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Az interjúalany neve:   Victor Istvánné sz. Szabó Judit 
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Ez a kép is a parókia előtt készült. Jobbra Gabó nővérem ül, balra Márta, középen én.  

 

A két jó nagyobb testvérem meg a két jó húgom között én elég sok rosszaságot csináltam. 

Kiríttam a családból, édesanyámékat nem nagyon boldogítottam ezzel. Nagyon szerettek, de 

éppen ezért, a nagy féltésből még szigorúbbak voltak. Bennem úgy csapódott le édesanyám 

nagy szigorúsága, hogy ő ezt mind istenfélelmében csinálta, mindig félt attól, hogy én nehogy 

valami rossz útra kerüljek, ahogy növök és kamaszodok.  

 

Egyszer édesanyám Bibliájában megtaláltam a fényképemet – egy nagyon kisgyerekkori, 

négy-ötéves kori képet –, és kérdeztem, hogy miért az enyém van édesanyámnak a 

Bibliájában, a többié miért nincs. „Hogy el ne feledkezzek imádkozni magáért, soha el ne 

feledkezzek” – és akkor elmondta ezt a félelmét édesanyám. A nővérem sokkal később 

mondta el, hogy ő mennyire irigykedett rám. Ő egy angyalian jó gyerek volt. Ha vendégek 

jöttek és megkérdezték, hogy vannak a gyerekek, a szüleim mindjárt mondták: „Ó, hát 

Gabóka, ő kedves és jó”, énrólam meg elkezdték a sztorizásokat: vicceket meg történeteket 

meséltek, csak azt nem mondták el, hogy miért mit kaptam, hogyan fizettem meg érte. 

Az interjúalany neve:   Victor Istvánné sz. Szabó Judit 

A fénykép címe:    A hejőcsabai parókia előtt 2.         
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A képen:     Szabó Márta, Szabó Judit, Szabó Gabriella
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Ezen a képen én már harmadik gimnazista voltam. Ez egy kedves diakonissza testvér volt, 

Szegedi Erzsébet néni, aki odajött nevelőtanárnak hozzánk. Erdélyi származású volt. Jó, hogy 

nem pusztult belénk, mert ő egy finomabb lélek volt, mi meg megtettük a magunkét – én 

különösen. De nagyon szeretett, sokszor behívott a szobájába, szóval nagyon jó, közeli 

viszonyban voltunk. Arra emlékszem leginkább, hogy egyszer nagyon megintett, sorolta a 

kifogásait, és azt mondta: „Fiam, fiam, én ezt megmondhatom neked, mert mindennap 

imádkozom érted” – ez megdöbbentett.  

 

A gimnáziumban gyötrelmes heteim voltak eleinte, a sok lány között – jó gazdag, pesti lányok 

között – nagyon borzasztó volt. Mi annyira szegények voltunk, hogy nekem alig-alig volt 

cuccom – hálóingem meg ilyesmim –, és nagyon kényelmetlenül éreztem magamat. Volt egy 

kedves internátusi főnököm, és mondtam: tessék engem felengedni a toronyszobába, mert én 

itt elpusztulok ezek között a lányok között. Vittünk föl egy priccset, egy sodronyt, téglára 

raktuk, és az lett az ágyam. Ott már nagyon jó volt.  

 

Kamasz voltam, és miután nem voltam jó gyerek, nem voltam olyan, mint a többi lány, emiatt 

én sokat szenvedtem a lelkemben, mert szerettem volna jó lenni, olyan, mint a többiek. De 

nem tudtam, és akkor én sokat sírtam csakugyan. Különben jól éreztem magam az 

osztálytársaim között, jól kiverekedtem magam a fiúkkal. Egyszer tél volt, mentünk haza az 

iskolából, és az egyik fiú nekiállt és a barátnőmet elkezdte mosdatni a hideg hóban. 

Megmérgesedtem, elkaptam, és én is megmosdattam jól. Gyüre Zoli volt ez a fiú, akiből 

később orvos lett. Amikor visszakerültünk Patakra – ugye, Isti tanárnak –, nem is akart Zoli 

kapcsolatot tartani velem, mert olyan rossz emléke volt rólam.  

Az interjúalany neve:   Victor Istvánné sz. Szabó Judit 

A fénykép címe:    Erzsébet nénivel Patakon                                                         

A fénykép készítésének helye: Sárospatak    

A fénykép készítésének éve:   1951. 

A képen:     Szegedi Erzsébet, Szabó Judit  
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Ez a kép 1950 nyarán készült Bükkszentkereszten. Ott nyaraltunk, és Istiék biciklitúrán jártak 

arra. A képen baloldalt áll Déry Pityu (Pucus), mellette én, azután Gabó nővérem és Isti, és 

lent ül Márta húgom és Péter öcsém. Azért olyan mulatságos ez a kép, mert Isti igazából az én 

kedvemért jött oda, de úgy állunk itt, mintha Isti Gabóhoz tartozna, Pucus meg énhozzám.  

 

Patakon is voltunk kirándulni Pucusékkal. Isti akkor készült érettségizni, és felmentünk a 

Király hegyre. Én végig a két fiúval tekeregtem, akik Istinek a pecúrjai voltak, és ő akkor tört 

vadcseresznye ágat, és gyönyörű ceruzákat faragott belőle nekem. Kopjafás ceruzavégeket 

faragott. Borzasztóan büszke voltam a ceruzáimra az osztályban. Ennyi volt az összes jele 

annak, hogy valami van, semmi több. Nem is foglalkoztam fölöttébb vele, de valahogy hozzá 

tartozónak éreztem magam. De fel se fogtam, nem volt tudatos bennem. Az akkor olyan 

természetes volt, hogy hozzá tartoztam, csak belülről nem voltam érett erre. Belülről én 

semmihez sem voltam érett, csak a rendetlenkedéshez.  

 

 

 

 

 

 

 

Az interjúalany neve:   Victor Istvánné sz. Szabó Judit 
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Ez az eljegyzés utáni fényképünk, az unokanővérem sógora fényképezett minket le. Egy évig 

voltunk jegyesek. ’55-ben volt az eljegyzés, és utána Isti felvitt Pestre bemutatni a családnak. 

Azt hittem, hogy a fejemre állok, mert az unokanővérem „a falusi kislányt” elcibálta rögtön 

egy fodrászhoz – életemben nem voltam fodrásznál. Ott beültettek egy székbe, mindenfélét 

csináltak, én meg, mint a birka, hagytam magamat. Valami Maximka-frizurát csináltak ott 

nekem. Aztán hazamentem, és emlékszem, bementem a fürdőszobába az unokatestvéremnél, 

és cibáltam a hajam, keféltem, mindent csináltam vele.  

 

Erről a ruháról van egy kedves emlékem. Nagyon szegények voltunk mi Ónodon. Én érettségi 

után egy cementgyárban dolgoztam, de onnan kiraktak, mert túlságosan jó volt egy 

paplánynak, hogy szerszámkiadó legyen. Aztán Szilvásváradra mentem el dolgozni egy 

gyümölcsösbe, hogy legyen egy kis pénzünk, mert Márta húgom akkor járt Debrecenbe, s 

hogy valahogy tudják fizetni az internátusi díjakat. Édesanyám sok szép kötényt varrt, 

igazított nagy ügyesen, mindig nagyon törekedett rá, hogy rendesen nézzünk ki, de ruhára 

nem nagyon telt. És akkor egyszer csak Svájcból, teljesen ismeretlenektől kaptunk egy 

csomagot – azt se tudom, honnan tudtak rólunk –, nagyon szép ruhák voltak benne, s az mind 

énrám volt jó! És mikor mentem Pestre, már volt mit felvenni magamra. Utána megint jött a 

csóró időszak, mikor összekerültünk Istivel, és akkor már megint nem volt semmink se.  

 

Az interjúalany neve:   Victor Istvánné sz. Szabó Judit 

A fénykép címe:    Eljegyzés után                                                         
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A képen:     Szabó Judit, Victor István   
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’57-ben kerültünk Szabadszállásra. Egy rossz kis rekamiénk volt, amit Isti édesanyja adott, 

egy könyvespolcunk, két kis öreg fotelünk meg egy asztalunk. Édesapámék egy darab szőlőt 

el tudtak adni Nyéken, és abból vettek nekünk bútort. Több bútort nem is lett volna hova 

vinni, mert Isti főnökétől csak egy kicsi szobát kaptunk a parókián – a káplánlakásban Fekete 

Péterék laktak –, meg a fürdőszobánál egy ablakot, hogy a petroforral lehessen főzni.  

 

A mi szobánkból a fürdőszobába lehetett menni vagy pedig az ő ebédlőjükbe – de arra mi 

nem mentünk –, a fürdőszobán keresztül pedig ki lehetett menni a konyhába. Én nem 

főzhettem a konyhában, nem engedtek, mert akkor sok fa fog fogyni. A petrofor – a kanócos 

petróleumfőző – ott volt a fürdőszobaablakban, és azon főztem. Egyszer valahogy az ajtó 

nyitva maradt, huzat lett, belobbant a petrofor, és tiszta korom lett minden a fürdőszobában. 

Szegény Irénke néni, a papné mondhatott magában egy pár cifrát, bár nem ő takarított, hanem 

a harangozóné. Aztán elmentek Fekete Péterék Szabadszállásról valahova parókiára, és akkor 

átköltözködtünk a káplánlakásba.  
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’59-ben mentünk Uzdra. Ott nem volt parókia, albérletben laktunk az evangélikus templomnál 

a kurátoréknál. Nekik elég volt két szoba; egyet kiadtak másnak, egyet kiadtak nekünk. Volt 

egy kisszobánk, és hozzá a folyosónak egy része; azon a folyosórészen lehetett főzni. Egy 

petroforunk volt, és az időnként azért belobbant, befüstölt jól. Aztán valahonnan rezsót 

kaptunk, de hát az borzasztó volt. Egyszer Isti ült az ölemben, a folyosó fel volt éppen mosva, 

és én sütöttem a palacsintát a rezsón. De zárlatos volt a rezsó, mert emlékszem, hogy 

megsimítottam Isti kezét, és ahogy ült az ölemben, valahogy nagyon furcsa volt az Istike 

keze. És akkor rájöttem, hogy itt valami nagy baj van. Éppen ott volt valaki a háziak közül, és 

mondtam, hogy csapják már le a biztosítékot, mert rögtön agyonver az áram minket.  

 

Aztán egy kis mini sparhertünk is volt, de hát az akkora volt, mint egy tálca. Én azon főztem, 

és annál melegedtünk. Emlékszem, hogy ott ültem a mellett a kis sparhert mellett bent a 

szobában, egyik térdemen Isti, másikon Dani ült. Ott melegedtünk, és akkor jött az 

evangélikus lelkész, Csepregi Béla bácsi: „De hát Jutka, maguk megfagynak itten!” – „Hát 

Béla bácsi, nekünk csak ez a tűzhelyünk van”. Édesanyám adta ezt az icipici kis tűzhelyet – 

valószínű, hogy egy bádogos szakmunkásnak lehetett a vizsgadarabja.  

 

Az interjúalany neve:   Victor Istvánné sz. Szabó Judit 

A fénykép címe:    Istivel és Danival                                                                

A fénykép készítésének helye: Uzd   

A fénykép készítésének éve:   1961. 

A képen:     Victor Istvánné, Victor István, Victor Dániel
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Uzdon Istinek már volt egy kismotorja, amit elnevezett Panninak – a kerület adott rá pénzt –, 

és az nagyon jó volt, mert akkor a Pannival és egy biciklivel közlekedtünk. Már akkor három 

gyerekünk volt, mert Isti után Dani és Anna is megszületett. A két kicsit beleültettük a bicikli 

gyerekülésébe – volt rajta hátul is egy meg elől is egy –, Istikét Isti maga elé ültette a Pannira, 

én pedig hozzáfogtam egy kötelet a kormányhoz. A Panni nyerge mögött volt a csomagtartó, 

ahhoz volt kötve a kötél – a másik végét én fogtam a biciklinél –, és akkor Isti húzott, nem 

kellett tekernem. Gyalogúton mentünk persze, szóval nem hivatalos úton mentünk keresztül 

az egyik faluból a másikba, de soha nem estünk el – hát biztos Isten oltalmazott minket ott. 

 

Borzasztó nagy sár volt mindig, viszont nekünk csak egy pár gumicsizmánk volt, úgyhogy ha 

mentünk templomba, akkor Istin volt a csizma. Ha nagy volt a sár, és át kellett menni az utcán 

a másik oldalra, akkor felvett a hátára, és úgy ment.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Az interjúalany neve:   Victor Istvánné sz. Szabó Judit 

A fénykép címe:    „Panni”                                                                          

A fénykép készítésének helye: Uzd   

A fénykép készítésének éve:   1960. körül 

A képen:     Victor István     
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Hejcén ’62-ben négy gyerekkel kezdtük az életet, de ezen a képen már heten vannak, már 

Gábor, János és Örzse is megszületett. Három szobánk volt, egy óriási konyha, amiből aztán 

lakókonyha lett, és a folyosó végén volt egy gazdasági kamra, amiből megint egy szobát 

csináltunk. Később a mi szobánkból is leválasztottunk szekrénnyel egy sarkot, és ott is volt 

egy heverő, ahol aludhattak meg tanultak a gyerekek. Először nem volt fürdőszobánk se. Volt 

fürdőszoba helyiség, de víz nem volt bevezetve, hanem mindent a kútról hoztunk. A fiúk 

húzták a vizet, betyárosan húzták, meg ki is vitték. A kapu előtt volt egy utcai vízcsap, az nem 

fogyott ki akkor se, ha sehol nem volt víz, még az állatokat is innen itatták, ide hordták. Ez 

volt „az Isten kútja”, ebből sosem fogyott ki a víz.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Az interjúalany neve:   Victor Istvánné sz. Szabó Judit 

A fénykép címe:    „Az Isten kútjánál”                                                                          

A fénykép készítésének helye: Hejce   

A fénykép készítésének éve:   1966. 

Kulcsfigura:     Victor Istvánné sz. Szabó Judit  
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Ez egy nagyon-nagyon régi kép, mert Ágoston (balra lent Gábor bátyja ölében ül), aki most 

30 éves, ezen olyan négyéves forma. Ő a legkisebb gyerekünk, és elég sok problémát is 

okozott, de Isten valami csodálatosan megváltoztatta az életét, mikor már kétségbeestünk 

teljesen miatta. Sőt énbennem olyan is volt, amikor csinálta a cirkuszokat, hogy hát, ha már 

ennyi gyereket adtál Istenem, akkor miért ilyen lükét vagy rendetlent? Aztán rájöttem, hogy 

ezzel a sátán most jól be akar húzni a csőbe, hogy én Isten ellen forduljak, holott nagyon nagy 

örömmel vártuk Ágostont.  

 

Aztán Gábor jön, aki az ötödik gyerekünk és nagyon összetartoztak egy másik fiútestvérével – 

majd sor kerül őrá is –, Jánossal, aki őutána született. És csakugyan úgy hívtuk őket, hogy a 

kutyakölykök, mert együtt mindig csináltak valami nagy huncutságot. Nagyon melegszívű 

gyerek Gábor, és nagyon nehéz élete van, de Isten fele egy olyan ragaszkodása van, ami sok 

örömöt ad mindannyiunknak.  

 

Az interjúalany neve:   Victor Istvánné sz. Szabó Judit 

A fénykép címe:    Családi kép                                                                         

A fénykép készítésének helye: Hejce   

A fénykép készítésének éve:   1985. 
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S azután jön Örzse, ő a hetedik gyerekünk – Gábor mellett ül –, ő restaurátor lett, és nagyon 

nagy kézügyességet kapott Istentől meg aktivitást, kreativitást mindenféle dologban. 

Gyereknek elég nehezen illeszkedett közénk, de köztünk volt mindig. Köztünk volt mindig, 

csak hát a szigorúságot nehezen tűrte. Aztán jön Zsófi mellette. Zsófi a tizedik gyerekünk, ő 

nagyon jókedvű, bohóc gyerek volt kicsinek is. Aztán, ahogy alakult az élete, sok mindenféle 

kanyart csinált, de csodáljuk az Úristent, ahogy őt kiformálta. És akiről meglehetősen rossz 

véleménnyel voltak a tanárai – bár semmi olyan különösen rosszat nem csinált, legfeljebb 

Luca napján leszedte a vécéajtókat –, ő most egy kiváló pedagógus lett, aki csodálatosan tud 

gyerekeket nevelni, tanítani, sőt szülőket tanítani arra, hogy neveljék a gyerekeiket.  

 

Aztán Márti jön, a kilencedik gyerekünk. Rá mindig úgy emlékszem, pici korában egy olyan 

gyerek volt, hogy feküdt a kiságyában, és a kezével is játszott külön, és a lábával is játszott 

egyszerre. Szóval az nekem olyan fantasztikus volt, ahogy Márti egyik lábán labda volt, és azt 

is lökdöste jobbra-balra, és közben a kezében is valami másik játékkal játszott. Ő is tanárnő 

lett, és csinálja a dolgát. Jóban volt ez a három lány: Örzse, Zsófi, Márti, ők mindig nagyon 

jóban voltak, és azóta is, most is nagyon jól összetartoznak – attól függetlenül, hogy a többi 

testvérükkel is jól összetartoznak, de ez egy szorosabb lelki kapcsolat.  

 

Mellette van a Lidike, ő a tizenhatodik gyerekünk. Nagyon jó gyerek volt, túlságosan jó 

gyerek volt, bár aztán felnőttebb korban elmondta, hogy mennyit küszködött ő avval, hogy 

magában visszafojtott dolgokat, és nem beszélte ki. Most várja a második babáját, 

gyógypedagógus. Aztán itt van Judit legelöl, ő a tizennegyedik gyerek. Nem tudok mit 

mondani, csak azt, hogy nagyon szerettük őket, és Juditot mindig csodáltam. Úgy is hívtuk, 

hogy Zsebibaba, mert olyan kicsi volt. Előtte Andráska volt kisgyerek, és miután András 

sérülten született, Andrásra sokkal több figyelmet kellett fordítani, mint Juditra. De Judit nem 

volt féltékeny. Ezt mindig úgy elcsodálom, hogy ő megelégedett a kevesebb öleléssel, 

kevesebb törődéssel is, és azt mondja, hogy őneki olyan szép gyerekkora volt, nem emlékszik 

ilyenekre, mint amik bennem mint anyában felvetődnek kérdések. Családgondozóban 

dolgozik ő is.  

 

Judit mögött van Ágnes, aki pici kora óta védőnőnek készült, és nagyon boldog védőnő is lett. 

És hát annyi, annyi szeretetet, kedvességet kaptunk Ágnestől is! Mikor még itt laktunk, 

Hejcén, ő pedig már végzett védőnő volt, ahogy törődött és nevelgette a testvéreit, a kicsiket 

segített nevelni, mindig keseregtem magamban, hogy hát ennek az Ágnesnek már a saját 

gyerekeit kéne totojázgatni, nem a mienket. Még azt is álmodtam egyszer, hogy szültem, és 

hogy Ágnesnek szültem gyereket, és hát dilemmában voltam, hogy hát azért jó volna 

megtartani, de én odaadom Ágónak ezt a babát. Na, de hál’ istennek, adott Isten neki három 

gyereket, és nagyon boldog a kedves, jó gyerekeivel.  

 

Ágnes ölében ül Mári, ő a tizenötödik gyerek. Duplán szerettük Márit, mert az ember a 

problémásabb gyerekeit jobban szereti, vagy másként szereti. Azért, mert sajnáltam, mert 

tudtam, hogy nem boldog a maga életével, mint ahogy én se voltam boldog gyerekkoromban, 

amikor rossz voltam. S mikor az ember azt érzi, hogy ő se boldog, boldogtalanná teszi esetleg 

a környezetét is a huzakodásokkal, tehát szenved, egyszerűen szenved, csak teszi magát, hogy 

ő jól van, de az nem úgy van, ezt magamról tapasztaltam. Én sokat sírtam diákkoromban 

titokban, amiért ilyen meg olyan voltam. Na, de hát ő is Isten gyermeke, és alakulhat az élete 

jobban, mint ahogy most van.  

 

Aztán Anna, jó, jámbor Anna. Ők Ágnessel időben nagyon közel álltak egymáshoz, de 

egészen más természettel. És ráadásul Anna nagyon gyenge volt szervezetileg, Ágó erős volt, 
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és az mindig olyan érthetetlen volt, hogy Anna miért olyan nyámnyila, mindig fáradt… De 

hát Isten felnevelte őt is, lelkész lett belőle, és mindig elcsodálom, hogy mennyit törődik a 

testvéreivel, és mennyire felelős értük, és mennyire szereti őket. Sokszor kikötünk nála, az 

biztos; hogyha utazunk, ott rakjuk le az autót. Ónodon lelkész, ahol édesapámék voltak. 

 

Péter nagyon jámbor, jó gyerek volt, ő a tizenegyedik gyerekünk. Isten nagyon szépen 

kibontotta az életét. Egy öregotthonban dolgozik, foglalkoztató, öregeket foglalkoztat. Van 

nagyon kedves felesége is – ketten nagyon jó páros lettek –, és van négy gyerekük, nagyon 

örültünk nekik. Autószerelő volt először, és azután kezdett el tanulni, azután végzett 

főiskolákat, és így van most ebben az állásában.  

 

Na, utána vagyunk mi ketten, öregek – Isti és én –, és aztán jön János, a szakállas. János a 

hatodik gyerekünk. Négyhónapos volt bennem, amikor kaptam egy fertőző 

agyhártyagyulladást, és az orvosok azt mondták, hogy ezt a babát elveszik, mert meg kell 

maradni az anyának a hat gyerekkel, meg hát úgyse lesz normális, halmozottan fogyatékos 

lesz. És én ugyan nem tudtam rendesen beszélni, de azért integettem az orvosnak, hogy nem. 

Ő azt mondta, hogy én vallási őrült vagyok, és én mutogattam, hogy ő, úgyhogy 

szörnyülködtek a többi orvosok mellettem. És hát ez egy csoda volt, hogy Isten megengedte, 

hogy János egészségesnek szülessen. És amikor csinálta a cirkuszokat, meg baj volt vele, 

akkor mindig mondtam, hogy „János, Isten nem a hülyeségre adta az eszedet, hanem azért 

adta, hogy használd, és jóra használd”. Hát aztán Isten megfordította az ő életét is.  

 

Ő már elment közülünk egy pillanat alatt két évvel ezelőtt. Lelkipásztor volt, itt maradt a hat 

gyermekével a felesége. De békességben vagyunk, ha szomorúságban is, mert azt nem lehet 

mondani, hogy nem vagyunk szomorúak, de Istennek az útjai érthetetlenek, viszont 

tökéletesek.  

 

Előtte áll Zsuzsó, ő a tizenkettedik gyerekünk. Olyan nagyon jókedvű, nagyon jókedvű 

bohócgyerek volt Zsuzsó, és emlékszem, egyszer szidtuk, hogy „annyi baj van veled, Zsuzsó, 

miért vagy ilyen rossz?” – vagy ijesztgettem, hogy „Zsuzsó, baj lesz!” És volt akkor egy 

gyerekének vagy valami ifjúsági ének, és Zsuzsó elkezdte énekelni, hogy „A bajok jönnek-

mennek, Jézus által megszűnnek” – erre aztán el is nevettük magunkat. Nagy csoda, hogy 

tizenkét év után született neki gyermeke, a kis Rézi, aki most hároméves. És ő is ilyen 

családsegítő munkában dolgozik.  

 

Mellette magasan áll Dani, a második fiunk. Ő egy csoda folytán lett mentős. Mikor 

érettségire készült, akkor azon imádkozott, hogy hova is menjen ő tovább, mert nem tudta 

eldönteni. És akkor a gyerekek lent az utcán játszottak meg nínóztak, és akkor eldőlt benne, 

hogy igen, ez egy jó jel, és elment mentősnek. Úgyhogy mentőtiszt lett belőle. Nagyon 

megszerette, annyira, hogy amikor biztatták, hogy menjen mentőorvosnak, azt mondta, hogy 

ő nem, mert ő annyira szereti a mentőápolói dolgokat. Aztán hívták egy öregotthon 

vezetésére, úgyhogy most azt csinálja. És hát ő már nagyapa, ő az első nagyapa a családban. 

A legnagyobb fiának van egy kislánya, aki egyidős a mi mostani unokáinkkal is.  

 

Eszter. Eszter egy kimondottan jó gyerek volt, de ez érdekes módon a születésénél is már így 

volt. Amikor elmondtam, hogy született, hogy én éreztem, hogy jött ki belőlem, hogy mászott 

ki belőlem, akkor azt mondta valaki, hogy majd meglátod, milyen segítő gyerek lesz. És ez 

csakugyan úgy volt. Nem volt közkedvelt a testvérei között, mert ő volt a „bezzeg Eszter” – 

ugye, aki nem csinált rosszat, nem kapott ki úgy, mint a többiek. Lelkész lett belőle, van öt 

gyereke. Egyszer nagyon megdöbbentett: úgy imádkozott, hogy „Úr Jézus, én előtted is hadd 
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legyek jó, ne csak az emberek előtt” – akkor éreztem, hogy nincs megelégedve, nincs eltelve 

magával.  

 

Aztán jön Istike. Isti a legelső gyerekünk; tele volt a szívünk, mert nagyon szép és kedves 

baba volt. És gyereknek is nagyon szerettük Istit. Az az igazság, én nagyon csodáltam, hogy ő 

teológiára ment, de miután mi se azt nem mondtuk egyiknek se, hogy teológiára menjen, se 

azt, hogy ne menjen, elfogadtuk. És bizonyára ott van a helyén, és csinálja ezeket a nagy 

munkákat, amiket Isten rábízott. Mindig csodálom, hogy ezek az én gyerekeim olyan 

kreatívak lettek. Ennek az Istinek is olyan ötletei vannak mindenféle dologban, akár a 

családjára nézve, lakásra nézve, munkákra nézve, családi találkozóknál, hogy ezt mindig, 

mindig csodálom.  

 

Na, és Isti mellett áll András, a tizenharmadik gyerekünk, aki Down-babának született. 

Amikor vártam, és bemondtam az asztalnál, hogy gyerekek, lesz egy babánk, Isten ad nekünk 

egy gyermeket, akkor annyira örültek neki! Még emlékszem, Gábor azt mondta: „Na, 

édesanya, ne hülyéskedj már, csakugyan lesz kistestvérünk?” – ilyen örömmel várta 

mindenki. És a nagyszülők is, akik addig mindig prüszköltek, hogy jaj, mi lesz ebből, hogy 

már megint babát várok… a nagyszülők is örültek neki, édesanya is, édesapámék is, és nem 

volt aggodalmaskodás, ami máskor mindig előfordult.  

 

Úgyhogy így vártuk Andrást, és erre megszületik nekünk Andráska Down-babának. De én 

nem tudtam, hogy Down, csak azt tudtam, amikor megszületett és a kezembe tették, hogy ez a 

baba beteg. Olyan üres tekintete volt, amit én egyetlenegy csecsemőnél sem tapasztaltam, 

csak Andráskánál. És akkor mondtam az orvosnak rögtön, hogy Andráska beteg baba. „Aj, 

hogy talál ki ilyeneket?” – mondta. Akkor megjött a gyerekorvos, és neki is mondtam, hogy 

de igen, ez a baba beteg. „Nem, nem, nem”… senki. Én fújtam a magamét, s ez nagyon rossz 

volt, hogy egyedül voltam ebben a dologban. Isti se fogadta el, Isti se, édesapámék se, senki, 

hogy Andráska beteg.  

 

Mikor már többhónapos volt, persze, hogy látszott rajta, a mozgásán. Csendes, jó baba volt, 

evett is. És akkor egy orvos, egy fiatal barátunk, és akkor neki mondtam: „Laci, ugye, hogy 

Andráska beteg?” – „Persze, hogy beteg, ki mondta neked, hogy nem beteg?” Aztán Andrást 

elvittük a Gyógypedagógiai Főiskolára. Ott rácsodálkoztak, hogy egy családi környezetben 

mennyire másként fejlődik egy Down-baba is: mennyire más a figyelmessége, kapcsolatot 

hogy lehetett vele teremteni már nyolchónaposan is. Egészen másként, mint amikor intézetbe 

adják a beteg gyerekeket. Hát mondták is nekem akkor, hogy beadhatnánk intézetbe 

Andráskát, aztán látogatnánk. Mondtam, hogy Isten nem az intézetnek adta ezt a babát, hanem 

minekünk azért, hogy minket tanítson rajta keresztül – és csakugyan tanított. Húszéves volt, 

amikor leukémiás lett, és akkor azt mondták, hogy egy pár héten belül elviszi Isten. De aztán 

mégis adott Isten nekünk még másfél évet. Amíg bent feküdt a kórházban, ő volt a kórház 

lelkésze, mert mindenkihez ment, és mindenkit vigasztalt, hogy „szeret az Úr Jézus”.  
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Az interjúalany neve:   Victor Istvánné sz. Szabó Judit 

A fénykép címe:    A hejcei lalkészházaspár                                                                         

A fénykép készítésének helye: Hejce   

A fénykép készítésének éve:   1980-as évek 

A képen:    Victor István, Victor Istvánné sz. Szabó Judit 
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Nem volt könnyű gyerek András. Mikor már járni tudott – időben megtanult ő járni is, meg 

szobatiszta is időben lett –, irtó csavargós volt. Egy ilyen nagy menőinger volt őbenne, ahogy 

elmagyarázta egy orvosnő nekünk. Neki mindig menni kellett, tehát Andrásra mindig 

vigyázni kellett éjjel-nappal, mert ha elaludtam… Egyszer el is szökött, akkor már 12-13 éves 

volt. Felöltözött munkásruhába, és oldaltarisznyát vett, vágott magának kenyeret – ahogy 

utólag kisült –, lement a tejcsarnokhoz, és felkéredzkedett az autóra, azt mondta, hogy ő megy 

munkába. Mert ha emberekkel ő valamit el akart érni, akkor egész normálisan beszélt. 

Úgyhogy hiába kerestük összevissza biciklivel, amikor rájöttünk, hogy András nincs itthon. 

Aztán telefonáltak Vilmányból, hogy ott letette a tejes autós, mert ott felismerték, hogy ő a mi 

Andráskánk.  

 

Húszéves volt, amikor leukémiás lett. Nagyon hálásan gondolok vissza az orvosokra, mert 

ugye, mindenki azt mondja, hogy az orvosok akkor bánnak jól valakivel, ha pénzelik őket, hát 

nekünk se pénz, se posztó… Minden reggel mentem Andráshoz a hajnali vonattal, és késő 

délután jöttem el tőle. És annyi szeretettel, annyi felelősséggel kezelték, holott tudták, hogy 

egy Down-gyerek. Mindent megtettek: szabadságról behívta a főorvos egy másik kórházban 

dolgozó főorvos barátját, hogy jöjjön, mert a kanült ő tudja csak beültetni Andrásnak jól – 

amin keresztül az infúziókat kapta –, még ezt is megtették!  

 

Az interjúalany neve:   Victor Istvánné sz. Szabó Judit 

A fénykép címe:    Hármasban                                                                         

A fénykép készítésének helye: Hejce   

A fénykép készítésének éve:   1980-as évek vége 

Kulcsfigura:    Victor András 
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Mikor másodszorra olyan súlyos beteg lett, amit nem is gondoltunk mi se, akkor ott kellett 

hagyni a kórházban. Láttam, hogy bementek nagyvizitre, és úgy jöttek ki a doktornők, hogy 

törülgették a szemüket. És akkor Annának azt mondja András, mikor én eljöttem: „Anna, 

anya nem tudja, hogy én nagyon beteg vagyok, engem nem gyógyítanak meg. A doktor néni 

sírt.” És akkor Anna mondta neki, hogy „Hát igen András, téged hív az Úr Jézus”. – „Hát nem 

megyek, majd csak akkor megyek, ha jön anya is”. – „De hát anyát nem hívja”. – „De, de 

akkor majd megyek, ha apa is jön”. – „De nem, apát se hívja, most csak téged hív”. – „Hát én 

egyedül nem megyek”. És akkor Anna mondta neki, hogy „András, de ott nem lesz kórház, 

Ágoston nem fog kiabálni, Mári nem fogja bevágni az ajtót.” Azt mondta: „Akkor megyek” – 

s ez volt az ő lelki előkészítése.  
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’89-ben hívták Istit vallástanárnak Patakra. Jöttek hozzánk Hejcére dauerolt, festett hajú, 

elegáns hölgyek. Nem volt abban semmi rossz, csak ez nekem idegen volt. Borzasztó volt 

még elgondolni is, hogy elmenjek innen a faluról egy városba. Csakugyan sírtam, állandóan 

sírtam, hogy el kell menni. És különösen még Andráska miatt. Itt Hejcén annyira szerették 

Andrást, még ha rosszat is csinált, mindenki szerette és befogadta. És azt mondtam: ha 

elmegyünk egy városba, ott majd mit csinálunk? Na, mindenesetre én addig bőgtem, míg azt 

mondtam: Uramisten, mondj nekem már valamit, hogy miért kell mennünk Patakra. Azért az 

nem lehet, hogy sírva-ríva menjek, mert csak menni kell, hát nem élhetünk külön. És akkor 

olvastam, hogy „Aki énutánam jön, az tagadja meg magát, vegye föl az ő keresztjét 

mindennap, és kövessen engem”. Ez bejött, mert mindennap volt valami probléma, de Vele 

másként mentek a dolgok, és nagyon szép időket kaptunk, tagadhatatlan. Én már ott – ha nem 

is az én stílusom volt az az élet – szívesen segítettem Istinek, szívesen voltam ott vele együtt.  

 

Az interjúalany neve:   Victor Istvánné sz. Szabó Judit 

A fénykép címe:    Sárospataki vallástanár                                                                         

A fénykép készítésének helye: Sárospatak   

A fénykép készítésének éve:   1998. 

Kulcsfigura:    Victor István 
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Én ebbe beleálltam: tudtam, hogy mi a feladatom, és csináltam szívesen. Isti nemegyszer 

otthon tartott vallásórát, én meg vaníliás tekercset sütöttem a diákoknak. Anyósomtól 

tanultam; ez egy közönséges kelt tészta, csak megvannak az arányai, hogy mennyi lisztből 

hány cipót kell csinálni, és ahhoz mennyi margarinból kell cukorral kikeverni egy kis 

krémfélét vaníliával, amit aztán rá kell kenni. Ez aztán nagyon jó volt, mert a diákok megették 

és a lányok mind kérték a receptet, és vitték haza.  
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Ez az ötvenedik házassági évfordulónk: a nővérem, Gabó és a férje ülnek jobbra, itt a 

baloldalon meg mi vagyunk Istivel.  

 
 

Az interjúalany neve:   Victor Istvánné sz. Szabó Judit 

A fénykép címe:    Aranylakodalom                                                                         

A fénykép készítésének helye: Hejce   

A fénykép készítésének éve:   2006. 

Kulcsfigura:    Victor István, Victor Istvánné sz. Szabó Judit 

         


